
Twice world champion and Indy 500 winner Emerson Fittipaldi accepted Antonín Charouz's offer for a short weekend 
holiday in the Alps. For a number of years, Charouz Racing System has been maintaining successful cooperation with 
the beautiful Spa-Hotel Jägerhof in the Tyrolian valley Stubaital. And that is where Roman Klemm had the opportunity 
to talk to Emerson. About sport and life… including the brutal armed conflict between Russia and Ukraine. At first glance, 
you might wonder what a Brazilian has to do with Ukraine? Surprisingly much, as we will discover... 
 

 
 
R.K. Your mother’s maiden name was Józefa Wojciechowska, and her heritage connects you to today's Ukraine? 
 
E.F. Yes, my mother was born in Kyiv, but when she was seven years old, her family fled to Brazil to escape the 
communists revolution. 
 
Your father's family came from Italy and your mother had Polish-Russian roots. Did the family later have any 
connections with her native region? 
 
No, they all fled the Bolsheviks… none of the relatives stayed there. Only my grandmother reminded us of her origins 
with her frequent lamentations of "Jesus-Maria". 
 
Did your mother remember anything from the old homeland? 
 
She mainly talked about seeing people die on the streets in battles. That led her to quit believing in God. She always 
argued that if God existed, he would never allow such suffering. Killing people is a terrible thing…especially for us 
Christians. And I am deeply religious. I would never have believed that something like this could happen again in 2022. 
I hope it ends as soon as possible. 
 
What is your opinion on the exclusion of Russian athletes in various disciplines? 
 
The whole world is trying to get president Putin to end the war. That pressure is therefore being applied economically 
and culturally, and in the sports as well. I really am sorry for those Russian athletes, but it is a necessary evil. In Italy, 
where I live now, many Russian kids compete in go-karts. The banks have now cut off their money and they don't even 
have enough to get home... 
 



These bans had direct effect on your grandson Pietro's career. 
 
Yes, we just learned that Nikita Mazepin has to leave Haas F1. Pietro is the team's reserve and therefore has a good 
chance of driving in the first Grand Prix in two weeks. But he doesn't have any sponsorship money, so he probably won't 
get this opportunity for the entire season. We have already discussed it with my wife that quite a crowd of drivers is 
forming to snap that job for themselves…Giovinazzi, Hülkenberg, Piastri, Ilott. 
 
You have a good relationship with Brazilian president Jair Bolsonaro. What is his view on the war in Ukraine? 
 
He is deeply disappointed by Putin's action, which I think best describes his view. He immediately took care of our people 
there and sent planes for them. A number of our footballers played there, for example. 
 
 
Finally, something more cheerful: Your son Emerson junior will soon enter the international sports scene? 
 
Yes, for a top team whose identity I am not allowed to reveal yet. He will compete in the Italian F4 championship and 
selected races of the German championship. Next week he will test in Misano then in Mugello… so we have something 
to look forward to. 
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Dvojnásobný mistr světa a vítěz Indy 500 Emerson Fittipaldi minulý 
víkend přijal nabídku Antonína Charouze ke krátké dovolence v Alpách. 
Charouz Racing System již několik let udržuje úspěšnou kooperaci s 
překrásným Spa-Hotelem Jägerhof v tyrolském údolí Stubaital, a právě 
tam měl Roman Klemm příležitost s Emersonem pohovořit. O sportu a 
o životě…včetně brutálního ozbrojeného konfliktu mezi Ruskem a 
Ukrajinou. Na první pohled si možná řeknete, co má Brazilec co dělat 
s Ukrajinou? Překvapivě hodně, jak se hned dozvíme... 

 
R.K. K dnešní Ukrajině Vás pojí původ matky, za svobodna Józefy 
Wojciechowské? 

 
E.F. Ano, maminka se narodila v Kyjevě a když jí bylo sedm let, rodina 
utekla během revoluce před komunisty do Brazílie. 

 
Rodina Vašeho otce pocházela z Itálie a matka měla polsko-ruské 
kořeny. Měla její rodina později ještě s rodným krajem spojení? 

 
Ne, před bolševiky utekli všichni…nikdo z příbuzenstva tam nezůstal. 
Jen babička nám svůj původ připomínala svým častým bědováním 
„Jesus-Maria“. 

 
Pamatovala si matka něco ze staré vlasti? 

 
Vyprávěla hlavně o tom, že viděla na ulici umírat v bojích lidi. Přestala 

proto věřit v boha. Vždy argumentovala tím, že kdyby bůh existoval, tak by něco takového nikdy nepřipustil. Zabíjet lidi 
je něco strašného…zvláště pro nás křesťany. A já jsem hluboce věřící. Nikdy bych nevěřil, že se něco takového znovu 
stane v roce 2022. Doufám, že to co nejrychleji skončí. 
 
Jaký je Váš názor na zákazy účasti ruských sportovců nejrůznějších disciplín? 
 
Celý svět se snaží přimět prezidenta Putina k ukonční války. Ten tlak se proto vyvíjí jak hospodářsky, tak i kulturně a 
také na sektoru sportu. Ruských atletů je mi opravdu líto, je to ale nutné zlo. V Itálii, kde teď žiji, závodí například hodně 
ruských dětí v motokárách. Když jim banky odřízly přísun peněz, nemají teď ani na cestu domů... 
 
Tyto zákazy mají přímý dopad i na kariéru Vašeho vnuka Pietra. 
 
Ano, právě jsme se dověděli, že Nikita Mazepin musí opustit Haas F1. Pietro je trojkou týmu a má tedy dobré šance být 
nasazen do první velké ceny za dva týdny. Neoplývá ale žádným příspěvkem od mecenáše a tak ohledně celé sezony 
asi šanci nedostane. Pozorujeme se ženou, jak se tvoří zástup jezdců, kteří si na tento kokpit také brousí 
zuby…Giovinazzi, Hülkenberg, Piastri, Ilott. 



 

 
 
Máte výborný vztah s brazilským prezidentem Jair Bolsonarem. Jaký je jeho pohled na válku v Ukrajině? 
 
Putinovou akcí je hluboe zklamán, to jeho postoj myslím vystihuje nejlépe. Hned se postaral o naše lidi na Ukrajině a 
poslal pro ně letadla. Hrálo tam například dost našich fotbalistů... 
 
Na závěr něco veselejšího: Váš syn Emerson junior brzy zasáhne do mezinárodního sportu... 
 
Ano, za špičkový tým, jehož totožnost zatím nesmím prozradit. Pojede italský šampionát F4 a vybrané závody 
německého mistrovství. Příští týden bude testovat v Misanu, pak v Mugellu…máme se tedy na co těšit. 
 


